
as follows:

BY MR. DONEGAN:

A Yes, I am.

Gold

called as a witness, havingG 0 L D ,

A I fully understand that.

lng any questions would incriminate or degrade you, is

that right? A Yes, you did.

Q I,would like to repeat at this time that if I

ask you any questions which you believe might degrade you

or involve you in a crime, you have the right to refuse

Q Now, Mr. Gold J in your appearance before a

Federal Grand Jury for the Southern District of New York,

on July 31, 1947, your testimony was transcribed. Do you
-- ~ .. -- ",'"".,. .. , .., ..".,,-

first been duly sworn by the Foreman, testified

Q Mr. Gold; will you give your full name?

A My name is Harry Gold.

Q And you are presently in the custody of the

to answer those questions - do you understand that?

United States Marshal, is that correct?

Q Not'iT) Mr. Gold, you have previously appearecl

before a Grand Jury - on July 31, 1947 - 1s that correct?

A. Yes, I have.

Q And on that occasion I examined you? A Yes,

you did; you and Mr. Quinn.

Q And on that occasion, 1n your appearance befor

the Grand Jnry, I advised you that you had the right to

refuse to testify 1n the event that you believed answer-

HARRY

July 29, 1950

(Messrs. Saypol and Donegan)
III

(12 :30)
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recall that a stenographer was present? A Yes, I recall

a court stenographer being there.

Q Now, I am going to read to you your testimony.

A Yes?

"Q Have you seen an attorney since you were
int'3rviewed. by the Agents or b'een subpoenaed to
appear before the grand jury? A Yes, I have.

Q And I want you to listen to it carefully, and

if you wish to raise any question about the accuracy of

41st

A Shall I

A 29-28

j

~;

.~~~.-, .~,.,~~'"~~, ...~".~~ ...~ .. ~ "'" '~'. _···~~"···~~_·~·~·~·,-t·-

11

ij'
g
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A All right.Q Yes; interrupt me.

"Q What is their address?
Avenue, Queens Pla.za.

Q Now I am going to proceed and read:

"H A R R Y G 0 L D" called 8,S a witness"
having first been dull sworn by the Foreman,
testified as follows Lon July 31, 1947]:

ItBY 1m. QUINN:

"Q Mr. Gold, what 1s your address, residence
address? A In Philadelphia, 68-23 Kindred
Street.

IIQ By whom a.re you employed? A I am em­
ployed by Abe Brothman Associates.

ftQ This is the grand jury for the Southern
District of New York, and you are going to be
asked certain questi9ns by me and Mr. Donegan
and by members of the grand jury. If you feel
that the ans1tJIers to any of the questions that
may be asked you might tend to incriminate or
degrade you, you have the right to refuse to
answer any of those questions. Do you under-
stand~ A Yes, but I intend to answer every-
thing that is asked me.

that testimony, will you please interrupt?

interrupt"?

-.'i",r'

':.~~'"";.-:~-- ":=-"-~""""'''''---'-~~-:C'--- ).~
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A No, you aren1t.

A Yes, I can.

Q Am I going too fast?

Can you hear meY

"I have seen the firm's attorney, l\1!r. Thomas Kiernan.

"Q What is his business address? A It 1s
Cleary, GQ~t11eb, Friendly & Cox is the name of
the law firm, and it 1s 52 Wall Street.

"Q Would you mind telling us your educational
background, please, }~. Gold? A Yes. I was
born in Switzerland but we came here 1n 1914.
The family lived first in Duluth and then in
Chicago for brief periods, about half a year each,
and then we moved to Phi.ladelohia where he lived
continuously since. -

Q (Mr. Donegan continues reading):

"Q No, I wouldn't go into too much detail.
Vfuat universities did you attend after that and
what degrees did you receive1 A All right, I
will make it brief. I attended the University of
Pennsylvania for almost two years, year and a
half. I had to leave because I ran out of funds.
Then I went back to work for the sugar house and
I was laid off there after working there for about
a nine month period and I went to work up here in

"I went to the public schools of Philadelphia,
grade school and high school. I completed high
school in 1928, June 128, and then I worked for
two years, two year period. I worked first in a
woodworking factory, because m~ father was a
carpenter and cabinet maker. Then I obtained a
job in something I had always wanted to do ana.
that was in the field of chemistry. I worked for
the Pennsylvania Sugar Company. I worked for
them tor two years. At the end of that time I
had saved sufficient money so that I could go to
school, and I went to the Univers1tyof Pennsyl­
vania. Dr. IRich, who was in charge of the re­
search laboratories at that time, research and
control laboratories, had urged me to go and I
had always had it 1n mind anyhow. So I left the
sugar company, obtained a leave of absence, and
entered the Unlversi~ of Pennsylvania. I had
about $2500 at that time that I had saved.
Ie it all right to go into date..11?"

IFG-3
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Jersey City. I worked for a firm callecL the Hol­
brook Manufacturing Company, a silk manufact1Fing
company. After about nine months I returned to
Philadelphia. At that time the NRA came into
effect and they lessened the hours at the refinery
and they had need. for another person.

III worked there until 1936 and from 1933 until
1936 I attended Drexel Institute Evening School at
night.

"In 1938 after that I was transferred to the
Research Department. In 1938 I went to Xavier
University in Cincinnati, Ohio. You see~ up to
this time I still hadn't gotten a degree. I only
had credits from the University of Pennsylvania
for the work completed, and I had a diploma not
in chemistry but in chemical engineering from
Drexel Institute, and I wanted a degree, because
while the sugar refinery rated me as a chemist I
still, if I ever had to go out and look foranothe~

job, they would say, •What school are you a gradu-;
ate of? What school do you have yoUl"} degree fl"'om? I:,.
and I wouldn't have any.

uSa I went to Xavier University in Cincinnati,
Ohio, and I graduated there in 1940, in June of
1940, and at that time I returned to the East
and started to work for the sugar refinery again.

"I have also taken additional work. When I
finished Drexel I took a course in psychology, a

. graduate course given in psychology. I took a
course at Columbia Universi~ in organic chemistry.
I took courses at St. Joseph's School, Philadel­
phia, a socalled engineering, management, science,
war training program. One was in fermentation
chemistry since I Was at that time working in a
distillery. The other one in distillery -­
techn1c8.1 distillery operation. The third one
was in labora.tory glass blovling. And that covers
my formal training.

"Q I show you a picture, Grand Jury Exhibit 6 ,
and I ask you if you recognize the person appear­
ing on that photograph? A Yes, I do. II

Mr. Gold, do you see that picture - Grand Jury

Exhibi t 6 ... and was tha.t shown to you at that time?



Gold

A y ,
-es~ 1 t v.las.

Q (Mr. Donegan continues reaa~ng):

I1Q I show you a picture, Gra.nd Jury Exhibit 6;
and I aSk you if you recognize the person appear­
ing on that photograph7 A Yes l I do.

IIQ Under what name did you 1m,Oll 'this individual
A I kne'V'l this man under the name John Golush. II-

A Mr. Donegan l that is entirely false. I have never seen

this person in my life.

Q The te stimony I am reading here, you gave before

the Grand Jury A That 1s absolutely falss, on that

one point.

BY 1m" SAYPOL:

as far as we have gone and as far as this statement, oon-

I1Q Would you tell us under \>vhat circumstances
you first met him, and where? A Yes. I met
John Golush in the Fall, as near as loan place

A As far as this one statement is concerned

Q Now, Mr. Gold, this testimony which you gave to

the Grand Jury under oath, on July 31,1947, was false, is

that correct'?

cern1ng this p1ctureof Jacob Golos,goes, it is false.

Q (Mr. Donegan continues reading):

Q Let me get that clear. You are now admitting ­

A I am now admitting that when I was S'hovln this picture,

and when I stated I knew this man as John Golush, I never

met this man, never knew of him, and never heard about him

until I was told about him by Abraham Brothrr~n.

~':mi. DqN'EGAN~



it -- I vlill try and place it as closely as I' can

A That was completely f1ctitious t and was

A That statement is absolutely false.also false?

nQ I m1gh t say before you go ahead that the
wi tness has identified the picture of Jacob Golos 1

which is Grand Jury Exhib1 t 6. Goah.e~td.

A I met John Golush in the Fall of 1940. It was
either October or November. The reason I can
place it was it was at one of the meetings of the
American Chemical Society, the local chapter, the
Philadelphia chapter of the American Chemical
Soc1e~. I was introduced to Golos by Carter
Hoodless. I was introduced to Golos by Carter
Hoodless. Is it all right to go ahead and give
some of the background of this or just give the
fact'"

Q (Mr. Donegan continues reading);

That statement that you gave to the Grand JUFJ is

Gold

false answer'

Nowl, Mr. Gold, I interrupt my reading of your tes­

timony berore the Grand Jury on July 31,1947, and ask you

if that answer I have just read trom the transcript was a

a product of my imagination.

Q. I co.ntinue reading from the transcript before

the Grard Jury:

"Q Suppose you tell us. You were introduced
to him and then what happened after you were intro­
duced to him? A A few minutes after I was intro­
duced to him the meeting started. The meetings
are conducted in this fashion. They have a very
brief -- almost all the business work 1s done on
the committees, and then the principa.l purpose of
the meeting is to have a speaker, usually a prom­
inent chemist, who speaks on the work thatls done.

ItQ This is the American Ohem1ca~ Society?
A Yes, the Philadelphia chapter of the ACS.
Of course there is silence while this man speaks.
He speaks for about an hour and a half normally,

IFG-6
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II Q I think 'Vlha t we might do 1 s go back to your
meeting with Golos and tell us what Mr. Golos said
to you and what you said to him. Carryon from
there. A Yes.

"Q We are not particularly interested in the
American Chemical Society except that that is where
you met him. Suppose we go on from there. A All
right. After the meeting Carter left us; he said
he had to' go home; and 1'J.Ir. Golos invi ted me to go
out and have something to eat with him. So I did.
Carter on introducing him had said that 'Here is
a man who wants to talk to you; he thinks he can
put you 1n the we;y of making some ~oney. I So I
went out with Mr. Golos. The best that I could
gather from -- he spent a great deal of time at
first going into my background, my training, and
so forth. And so I told him just what my back­
ground had been, where I had gone to school, and
so forth, and what type of work I hacl done.
Then he told. me that he knew a. chemical engineer
1n New York, a very fine chemical engineer, he told
me, and he wanted me to check on the validity of
processes. The nearest I could get from Golas
Was that his background -- that he at least had
some mechanical engineering background -- although
he did not talk too much like a technical man,
that he had some technica.l engineering background;
and that he wanted ·me to check on the validity of
these processes I the chemical validity of these
processes, how they stood up.

"So I told him that I would do it. And he gave
me the name of this man, and it was Abe Brothman -­
Abraham Brothman. He gave me his phone number,
and told me to get in touch with him. He also
told me that Brothman would give me some drawings
of the processes, and that I would tnrn them over
to him after checking them over with Brothman.
And he also told me that what he was principally
interested ,in was that Brothman ~las developing
processes into which his equipment, Brothman's
equipment, could be used, and that he was very --
I don't know, I guess the word 'leery' fits -- of
the validity of these processes, he did not know
Whether they would actually stand up, whether they
were paper chemistry or whether they were something
t.b;at \;Jasrea.lly sound, and he irJan t sd that che ck ect f

and I gathered from him there's only one place
you can check a process and that 1s in the labora-

~~_....o.."~ .~., ,"",.~r'~",o"~"r,-"~~._,,~....,,.... ,,~...,.,_~__, .._ ....., ..o..~",.~ .. ~r.... ~,,._.,,.,_.~,_,, ..t,,,ory, ~.nd I gathered too that he would wan t me to
~'-,.."'O.",-,="_•._= -=.-..'- ~''-'' ".......".=...._~ .•'''''''"-, "" 'co.",-=- -'=''-_'' _~'=",,",'''"'''''-'-'-_'.=.r_c=-._."_ ~,:--,~-=....._=._"-~..,,.,..~~
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A No, he

A Yes. That answer is

"Q Didn't he name the country?

had introduced you to Golos't

Gold

"Q Did he tell you whom he represented?
A No, he didn't. I gathered he was more or less
independent but that he had connections; he hinted
that he had connections with a large firm.

"Q Did he mention that he had connections with
a foreign country? A No, he didntt.

"Q Didn1t he say to you that he had some con­
nections with some ind1~duals in a foreign country?
A No, he didn't.

do some laboratory work on these processes. Tr~t
was about the sum and substance_ and he told me he
would get in touch with me." .

I interrupt reading from your testimony, Vir.·. Gold"

and aEk you whe ther you gave a false an miier to the Grand.

Jury on July 31, 1947, when you stated that Carter Hoedless

completely false. Mr. Donegan, may I state why I chose

Carter Hoodless?

Q Yes, you may. A I chose Carter Hoadless be­

cause of the tact that Carter Hoadless was dead, and I knew

it. He had died some time; I believe, in 1944. And also

because of the fact that people knew that Carter Hoodless

and I had been very close friends.

Q l~. Gold, your statement to the Grand Jury on

JUly 31, 1947, that you had a meeting with Golos in a res­

taurant in Philadelphia was also false - is that correct?

A That meeting never took place, and I never knew Golos.

Q I continue reading from your Grand Jury test1-

mony:

IFG-8



IFG_9
Gold

I
II

!

didn't mention any foreign country at all.

"Q Did he ever mention any foreign country?
A No, he did not.

n Q Did he ever men t1 on any country 0 ther tb.an
the United States? A No, he did not.

A
"Q All right, go ahead.
Then I met Brothman.

Then you met Brotbman~
II!I!

mony was false, with respect to meeting 'Ml"l. Brothman?

the stories which we had both told these Agents, and

ButIt was the Fall of 1941.

That very evening I saw Brothmau, and we checked

to Memorial Day of 1947, I had told them that I had met

Golos in the ISs Fall of 1940.

1
f1Q How did that meeting take place? A I ;1

called Brothman and actually I Was supposed to meet~
him once and. then the thing fell through. He ~

called me back and said that he. had. another en.!.gage-.I.i.:
1

men t for tha t day, as near as I ca..'l recall it, i

and the thing fell thronghand I clidn' tactually :1

meet him until several months later. This as ~

nearly as I can place it was the first meeting, ij
the one that I had. \-,11 th Golos was in October or II

Nov em.b.eI.~ of 1.940; and I met Brothman in the late I:

Spring of '4.1. n i

Mr. Gold, I interrupt the reading of the transeriPJ

i
:

of the testimony you gave before the Grand Jury on July 31'1/

1947, and I ask you whether your statement in your testi- ~

!
n

II

A That statement is completely fa.lse; and not only is it ij

lir,l.false, but on the occasion 'V\fhen I spoke to Agents Shannon i

~and O'Brien of the F. B. I., which was a day or two prior ~

I]
n
II

~
!
11

l

Brothman at that time told me that he had - -

I

ILet me get !
it straight: I had told the Agents that I had met Brothmart

- !

in the Fall of 1941. That's right. That is when I aetu- I

I
i e

•

!

I

---------~_._._----_. ---
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Brothman, when he saw me on the evening after we were both

questioned by A~ent8 Shannon and O'Brien - Brothme~ told
c

me that he had told them that he had met me in 1940, .

(CONTINUED BY 13)
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and, tIle"£ef'ore, :r: ha"d to 61lange'n'lY s tory ~whe~n I te~8t~ff~fed~~~"~-~'-~~~-­

before the grand jury. I changej the s tory at Bro thman 'e

request so that Dill' two stories would check as to the date

on which I baj allegejly met Golos.

Q And you gave that false testimony before the grand

jury on July 31 , 1947, with reference to the time when you

firs; met Golos because of the request of Brothman that you

change your story, is that correct? A That is correct.

There is also a statement by Brothman -- I was worried about

this incident -- he said, nIf they do question you, you can

always cla,im the t your memory is bad and i t ~appened so many

years ago thati your mind has j uat slipped a year. f1

Q And Brothman instructed yoa to 80 respond to any

questions in the grand jury knowing that you ha;j received a

sUbpoena to appear before the grand jury? A Yes, he did.

Q And he also statej to you thau he knew you were

going to appear before the same grand jury that he had

appeared before in July of 19471 A Yes, benid.

Q I continue reajing from your testimony given to the

grand jury on July 31, 1947:

11 Q How ;jij the meeting take place between
you and Brothman? A I met him downtown.

tl Q No, I mean, ji j Golos g1 ve you a telephone
number? A Yes; he gave me his telephone number and
he gave me -- which turned out to be the company
telephone number, the f1rm which Brothman was working
with &t that time."

I interrupt reajing your testimony, Mr. Golj, and

ask you whether that testimony, that answer which you gave



Gol:!

to the grand jury on July 31, 1947, was a false answer?

A That is completely false.

Q We.s tha.t false answer given to the grand jury. because

Brothman instructed you to give an erroneous story to the

gran5 j ury'c A Those are the facts in the matter.

Q (Mr. Donegan resumes reajing:)

uQ Wh.en you talked W-l th Brothman :lid you
tell him who you were? A Yes, I told him who
I was.

"Q What dij you say to him? A I told
him that I ha.-d me tMr. Golos and that Mr. Golos
had wanted me to come up to go over these various
processes. n

I in terrupt reading your test irnony and ask you vghether

that is false also? A That is false. That is not the manner

in which I actually met Abraham Brothman.

Q (Mr - Donegan resumes reading:)

U r,
I<{,

right? A
Then finally you ditl meet Brothman,
Yes.

"Q Where did you meet him and under what
ctrcumstances jid you meet him? A I had called
him before from Philadelphia. And then when I pot_. 0

into New York I callej him to verify i;, and I met
him downtown. It was somewhere in the neighborhood
of those large builjings down there; it was either
50 Church or 30 Uhurch, and we wen t to dinner anti
we jlscussed the entire matter."

I interrupt reading your te8~imony, Mr e Golj~ and ask

you whether that was a false answer? A That is not the

place where I firs ti me t Abraham Brc thman and thoe e are not

the Circumstances unjerwhich I met him.

Q Did you give this false testimony to the grand jgu-y

on July 31s t , 1947, because of a conversation you previously
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had haj wi th Brothma.n wherein he jirected you to gi ve false

testimony oefore the granj jury? A Tha~ is the reason why

I gave the testimony before the grand jury_ This was a story

which Brothman and I had agreed upon.

Q {Mr. Donegan resumes reading:~

"Q How many times· in all di:i you see Brothman
approximately? I mean, in connection with Golos's
b us in eS s "r A I \IV 0 ulii say t ha t Isaw Mr. Bro t hme. n , Eie
near as I can place it, somewhere about eight; times.

"Q Were all of those eight -- A Eight, possiti­
ly ten; it may have been six; somewhere in that
neighbor hoo:].

n Q Over what period of time would that cover?
A That took place I would say until about a period
of about five or six momtbs,bringing us almost 1;0

the end of 1941.

f1 Q Where did the mee tinga take place between
you anj Brothman? . A Sometimes I met him downtown
where he worked and we'd have dinner. Sometimes I .
met him at his home, he introduced me to his Wife and
to his mother-in-law, who was living with him at that\
time. Sometimes I met him there. "

n Q Would it be necessary at alltiraes for you
to come from'Phila:jelph1a to New York to meel; Broth­
manY fA Well, it was -- he was 80 busy at that; time
that it woulj hav~ been jifficult for him to, he
explained, to come down to Philadelph1a.

"Q I say, would l·t be necessary for you to come
from Philadelphia to New York to atiend those meet­
ings? A Yes, surely.

11 Q You say tha t was a bout e1gh t or ten ti mes?
A Atout eight or ten times I vvoulj say. If

I inte~rrupt re~jing your testimony before the grand jaxy

July 31, 1947, anj ask you, with reference to your answers to

those questions, whether you met Brothman more than eight or

--

ten times '( A I actually jlj not meet Brothman until the
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m1jjle of September of 1941, as far as going to Brothman,

an,j I jij not meet him ~lt $e place Jowntown where I say I

first met him. The first meeting dij not take place down­

town, which I testified on July 31, 1947- It was at another

Q When Mr. Brothman urged you, as you say, to give

this false narrative, did he tell you that thau was the same

and I had never heard of the name John Golos up until the

time that Brothman told me about it a day or two prior to

Memorial Day, 1947.

BY MR. SL~YPOL:

place. Also, I never went to Brothman's house up until the

time in May of 1946 when I started to work for Abraham

Brothman. That matter is completely false. On only one

occasion jij I evermeeb Mrs. Brothman, anj that was at

LaGuarjia Airport when Brothman was returning from a trip to

washington.,th Mrs. Brothman. The story of having met his

mother-in-law at Brothman's home is also false as regards

time, because I actually did not meet his mother-in-law

until After MaY 1946.

Q Did you give this false testimony to the grand jury

on July 31, 1947, as a result of conversations you held with

Brothman wherein Brothman told you that you should give

tea timony that was untrue to the grand jury? A I gS'\Te this

tea timony as a res ul t of a direot urging by Mr. Brothman that

I imrent a story relating to the facts that I had met John

Ac tually I haj never and have never met John Golos ,Go los .

---------------
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story as he haj 6iven to the Agents of the FBI anj to the

~ranj jury? A Yes. May I relate just one circumstance .
.:::J

concerning this? Brothman was interviewed by Agents Shannon

and O'Brien of the FBI sometime prior to three o'clock, a

day or two before Memorial DaY of 1947· I had been working

in the laboratory all jay, anj the c1rcmnstance arose whereby

I had to go to anj of the technical libraries in New York to

get some informatiion. On the way I stoppe:i off in Brothinan's

office. The laboratories were in Elmhurst and the offices

were in Long Islanj City. To see if there was anything further

thal; Brothman wanted me to gather data on at. the library.

At that time Brothman told me of the visit to him by the Agents

of the FBI and also asked me d1j I ever know John. low, he

had pr~viously mentione~ a man calle~ John, who I assumed was

one of my predecessors, in connection with obtaining informa-.

tiion for the Soviet Union, ·but I did no~ know who this man

was. It was be.cause I had been instructei by my Soviet

su~ior, at that tlme Sam anj a man whom I have since

identifie:i as Semen Semenov, that I shoulj appear to have

knowlejge on all things thati I haj ssij yes, tha, I knew John.

Actually I never knew John, anj I never hearjof the name

Golos, Golu8z or Goloush until this afternoon, shortly after

three o'clock, anj just before Memorial Day of 1947.

( Go n t. by I FG )

---------------------,~~--~_._------
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A Yes, I did. I had known that Sam Semenov

engaged in gathering information for Sam Semenav?

Q And at that time, and prior to that, were you

Was a representative of the Soviet Government since July,

correct'?

A (Cont.) Brot~Jlan also described the picture which had

been shown to him by the Agents of the F. B. I., and~ \'iJhi

he said was the picture of Golo~ This picture, which he

described, was quite accurate, in that he described him

as a small, wizened man with a receding forehead and a

somewhat wry grin on his features. When this picture was

shown to me later that afternoon, by Agents Shannon and

O'Brien, I had no difficulty in recognizing it ·as the one

which hslalso been shown to Brothman, and so I told the

Agents that I knew this man as John Galosh.

BY MR.. DONEGAN:

Q At this point will you briefly tell the Grand

Ja.ry ho'tJ, in fact, you did meet Abrah~ Brothman? A I

met Abraham Brothman 8~S a result of a direct request by

Sam or Semen Semenov. This began - the request was actu-

received that request from Sam Semenov, you knew Sam

to be a representative of the Soviet Government, 1s that

ally made - some time in early August of 1941 - -

Q May I interrupt you right at that point, and

thea you can continue your narrative. At the time you

July 29, 1950

(Messrs. Saypol and Donegan)

I
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information for Semenov. This bad continued from July;

1940, up until about March or April: 1940. 1­Then there V,r8vS i
i

a six-month hiatus - possibly four or five month~

BY MR. SAYPOL:

my reaet1on. '

Soviet Union.

As a result of this I continued work with a man

lng these efforts, and that I1J11as very glad to aid the

more necessary that we continue our work 1n espionage for

Ithe Soviet Union, on a far greater and on a tar more In- '

tensltied scale than heretofore; and he asked me what was. I
!I

~

~
I told him at that time that I r~ea11zed the neces- II

sity for conti~ing these increased efforts, for inc~eBs- I
tl

I
ii

II
11

1

that there was nothing further to be done,'and also that

the circumsta.nces were such that it was dangerous to con­

tinue working together, but that he would at some time in

the future get in touch with me.

Shortly after the attack on Ru.ssia by Germany, on I
June 22, 1941, and some tlme in July- very early 1n July +

I

Semenov got in touch With me and said that it was all the I
!

Q Let me interrupt you. You said July o~ 140 to
il

l,jlard1 140. A I that 1s to
,!

of am sorry, an error - - JU1~
Ij

of 1941. At that time, ln :March of 141 Semenov told
j, me

from whom I had be en obtaining lnforma,tion in Roche ster,

New York, and who worked for the Eastman Kodak Company;

. _. J~~Jlq,~_n,_~ugu sJ;"", Sam, ,s'ta~.ted". to_~tell .. me_.,about._thls~~y:_oung~",~""__"_" __"__"'_"

-- -----------_.~-----,



IFG_3

°01 $:'
"'.' ~ ! ",.,F "L.

Gold

engineer in New York who, he said, worked for the Govern­

ment. That was the impression that I got, and that Was

the phrase thatSemenov used. He was supposed to be a

very brilliant young engineer, 'trJho worked for the Govern­

ment.

And theI's were at least t'livO 0 ccasions, after

Semenov told me about this, where I was supposed to meet

Brothman, but these meetings did not take place. The

first one was called off by Semenov himself, at the be­

hest of Brota~an. I believe that there was a Jewish

holiday involved, and the impression was that someone in

Brothman's family was extremely religious, and that the

affair could not take place.

On the second occasion, I believe that I waited

actually for Brothman, but that Brothman did not show up,

and that subsequently that very same evening I met

'B.nd Se-menov told me that something had he..ppened, and

Brothman had. not been able to come to meet me.

On the third occasion, 1 did actually meet

man. The place it/as some'whel"l16 a.round 26th or 27th Street,

near 7th Avenue, between 6th and 7th Avenues; and I had

been given a series of instructions which I wrote on a

very small card. These instructions included the follow-

ing:

Brothman was to be in his car, which had a New

York license number, which had the capital letter tlNII in



give to Semenov - far more then one,

--r-

A Yes.that correct ..,

Q And on one or more occasions Brothman gave you

informa.tlon to give to Semenov, is that cOI'rect?

A Brothman gave me information on very many occasions,

Gold

Q Mr. Gold, subsequently, on one or more ocea-

it, and vIDen I met him I was to give him regards from

Helen. This Helen I understood was the contact, the

sions, Brothman and Semenov and you were together - 1s

"I

Soviet contact, ~11 th Brothm~"1 just prior to me; and. I was :1

i
"I

also to ask about the welfare of his wife and his chi1dre~.

!I
I did meet Brothman upon this occasion. I recall [I

the night very well. I believe it was the 19th of Sep- I
~!i

tember, 1941, and I know very definitely that it was the II

night of the Joe Louis - Lou Nova fight. I recall this I!

particularly because shortlY after I met Brothman I sat I
in Brothman's car, and on the car radio we heard the figh~,

p.

which was of very Short dure"tion - some two 01" three roun~s

I believe. ~

When I met Brothman he appeared somewhat startled.!
I

becau.se I opened the door of' the car and he had been look-i
i

lng ~he other way, but he settled down when I told him

that I had been sent by Helen, and that I gave regards

from Helen, and also the details concerning his wife a.nd

children.

BY MR. DONEGAN:
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ber of blueprints which might be described as follows:

A Brothman

First, there was a flow-sheet - in other words,

the final one, which was the manufacture of the Buna-S,

leal unit engineering processes involved, a complete de-

Q viliat type of information did Brothman give to

It consisted. of some two hundred or three hundred type-

gave me four principal categories of information to turn

over to the Russians. The first concerned a continuous

rubber latex.

I

process for the manufa.cture of Buna-S - - that 1s B-u-n-a-~
~i;

the synthetic rubber made in the United States during \1

Ii
I:

the World War. This information was extremely complete. Ii,
j

~ .

written pages, containing the most detailed description or'
'IIthe method of manufacture or Buna-S, or' the yarious chem- "

II

Iscription of the critical steps which were involved., of I

"Ithe theory behind the se 8 teps, and also a very large num- Ii

i
Ii

I
taking the raw materials at the very beginning of t1::e pro- i1

1

11'1cess, and carrying them through the various steps until
1\

II

II
11

I!

11Then there were the detailed dra'V'lings of the vari- ii
if

II
'1
i1

you, for you to .turn over to the Russians?

ous critical pieces of equipment, such as the emulsifier,

and the equipment for the recovery of the Butadiene and
"
]j

Styrene - the vnreacted Butadiene and Styrene - for return,li
~
i!

a process for further use in making the synthetic rubber. ~
. ii

II
~Is that clear, ladies and gentlemen? ij

IJIJ-5
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BY Iv!R. SAYPOL:

(", y
\:(, es~ you may go ahead. What were the other

three categories? A The other three categories are

these: The first information was turned over to Semenov

in very la. te 1iarch of 1942.

The second matte~ which was covered, concerned

of grinding up pO'\h!der.

category concerned the manufacture of the socall,sd. aerosol

The last two categories were never turned over to

A That con-

A The third

Q What was the fourth category?

Q What was the third category?

eerned the manufacture of magnesium pOWEr used in flares

Semenov. By that I mean, the material on the magnesium

facture of magnesium po"tlder, as compared to the ola. method

powder and the material on the aerosol insecticide bomb.

and tracers; and this was a unique method for the ffi&1U-

mixing equipment. This again was a very complete expo,se

of the theory behind mixing, and of the various types of

m.ixing equipment. This was very complete, and. 1t consist­

ed again of about three hundred typewritten pages, plus

a very large number of nomographs for the calculatbn of

the various details of construction of certain ~pes of

mixing equipment. These are a great time-saving device.

insecticide bomb. Possibly you people have heard. of these

They are in very common use now; but at that time I be­

lieve it was restricted information.
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These were not turned over to Semenov for two

reasons: First of all, the information was incomplete,

I had received a number of very severe dressings-down, all

during my relations wi th Brothman, during vlhlch he had at-

tempted on many occasions to foist off on me fragments or

parts of processes.

Q But it was turned over to you ~ith the intent

that you give it to Semenov? A- As a matter of fact, it

was not only turned asr to me with the intent that I give

it to Semenov~ but I had let Brothman understand that I

had turned it over to Semenov, and it had been welcomed

1n the Soviet Union.

BY ME. DONEGAN:

Q Some of this materi8~ Was in the handwriting

of Brothman?

of Br'o thman •

A A great deal of it was in the handwriti.n-

Q And what you had not turned over to Semenov was

subsequently recovered by Agents of the F. B. I. in your

home? A Thatls right, a quantity was found in my home.

Q And this material has since been identified by

you as material given to you by Brothman, for Semenov?

That I S right.

Q Now I continue reading from your testimony of

July 31, 1947:

IlQ Who paid your expenses in going back and
forth to Philadelphia? A 1~. Golos had origi­
nally told me that he would take care of all
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expenses. In fact he was quite -- one of the
things that made me go into this business ofd~­

veloping these processes with Mr. Brothman· was
the fact that he promised me so much. He spent
about half that evening promising me everything. II

That was a false answer that you gave to the Grand

Jury, is that correct? A That was a false answer. The

only shred of truth there - and that' is a certain ,very

small amount of truth woven through here - - and that is

concerning the fact that I was no't paid all m::v expenses

at that time.

Q (Mr. Donegan continues reading):

"Q, Supposing you tell the grand Jury what you
mean by he promised me everything? A He prom­
ised me that I would have an opportunity to no
longer work in a sugar refinery or'in a distil- '
lery where the scope of the work was necessarily
limited; that I would get into a field where I
can really expand and really utilize my abilities.
How I had those abilitles~ he particularly ex­
plained. I took that for just the soft soap
that it was. He is not th~ first man who had
ever promised me things. :tn fact, if the number
of people who came aroun.d 11:> .. me at one· t1mecr,ather
and who promised me that they were going to make
me an extremely wealthy man, or extremely well to
do man, or an extremely famous man, were laid end
to end they would reach from here to Colorado.

"Q Who paid your expenses from Philadelphia
to New York and return? A Ini tially I paid them.
They weren't very great. They amounted to about
five dollars train fare and a couple o'f dO'llars
for food.

uQ How much money were you making at that
particular time? A I was m~ting in the neigh­
borhood of $200 a month.

t1Q, Did you have any financial obligations?
A None.

"Q Did anybody reimburse you for any - -
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ItA Yes; Mr. Brothman insisted on reimb'1.lrsing me

after a while.

IIQ Did he reimburse you. for all your financial
expenses? A I didn't think it would be quite
fair forhlm to pay the entire thing. The man
I thought should be paying this was Golos. n

I interrupt reading your testimony, and ask you

'ttihether the anSiI'lerS you gave to the Grand Jury on these

expenses.

(Continued by LB)

not true.· Actually, Brothman never gave me any money for

A Those answers arequestions were correct and true?
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A The reverse is true. On two occasions I gave Brothman

~ums of fifty jollars and possibly twenty-five or fofty
L:>

dollars on the seconj occasion to cover the cost of ajditional

blueprints which Brothrnan haj told me were necessary.' He

explaineJ to me, in working for the Henjriok Company, th~ he

was allowe~ to have so many blue.prints maje of anyone

particular drawing, and that if he haj ajji-:1onal sets made

that it might arouse suspicion, so that, instead, he had

ordered these sets anj had paid for them out of his own

pocket, and the suggestion was there that he should be repaid,

and so I offered to repay Brothman, and I jid.

Q I continue reajing from your grand jury testimony:

uQ How many times did you see Golos after your
initial meeting with him'? A I never saw Mr. Golos
at all.

"Q How many times did you hear from Mr. Golos?
A I heard from him about a half dozen times l should
say; about six times.

flQ And when you so:y you heard from him you mean
tha~ he communicated with you by telephone or letuer?
A I can be s t explain that. He woul j call me on the
phone. His procedure was quite set. He would call me
on the phone a t home, I had gi ven him my a.;jjress and
my phone number, say around -- somewhere around n'ine,
ten o'clo~ in the evening - and he would say that he
was in PhilaJelphia. Now, he never tolj me Where he
came from, where his resirlence was, but I gath.ered the
first time that I met bim and we spoke in the restaurant
that he came from around New York City, somewhere in the
vicinity of metropolitan New York.

"Q He would say he was in Philadelphia? A He
would say he was in Philadelphia but he was very bUSy
be was going to take a train now, and he wouldn't be '
able to see me, but that he woulj ryet in touch w1th me
within a few weeks aga1n. b u



n

LB-2 Gold

UQ Dij he ask you if you had examined the
blueprints? A No, he dtd not. He was very non­
committal on the phone.

"Q Did you a; any tlmediscuss With him the
fact that you were expending money anj whether or
not he was going to reimburse you? A I wanted to
start it once on the phone because while --

"Q Wait a minute. Let's have a 5irect
answer to that. If you can't answer it Jirectly,
say so. A Yes. Would you phrase that again? I
have lost the questlon.

"Q (Question read as follows: 'Dij you at
any time jlscuss with him the fact that you were
expen:iing money a.nd wh,ether or not he was going to
reimburse you?') A No, I didn't. I meant to
bring 1'G up when I finally saw him face to face --
I never did get; to see him -- anj he would cut me
6ff on the phone. I woulrl start to~ll him, 'Well,
Ilj like to see you and talk this matter over and
see jus t where I stand,' and he woul,;j say, 'Oh, yes,
yes; goodbye.'

nQ Did you ever discontinue :ioing this work
ox ~id he ask you to discontinue? Just how did that
happen? A Well, very frankly, after the firs; two
times that he called me I came to the conclusion that
he was a phony, just another one.

ffQ In the meantime had your friendship with
Mr. Brothman contihue:Iand grown? Po. Yes. Well, almost
from the first, Mr· Brothman and I got along very well
together. He had a very good mathematical background
ann exoellent training anj he was able to apply it.
The two of us seemed to· be able to work along very
well together, as two people sometimes can.

"Q How long have you been employed by Mr.
Brothman now? A I ha va been employe:I by Mr. Brothman
since MaY of 1946.

"Q And what compensation or salary ~o you
receive? A I receive $5200 a year.

"Q Do you hold any office in h1s corporation?
A I am the Chief Chemist, and I am jue to be ma:ie a
partner in the firm very shortly.

llQ Are you a member of the Communist Party?
A No.
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"Q Do you consciously celong to any
communtst-frontorganizations? A! wouljn't know
what a Communist-front organization is. No, I
woulj never belong to anyt:bing like tihat. I!

I interrupt reajing transc~ipt of your testimony, an~

ask you whether those answers with reference to your relation-

ship to the Commun1st Party are true or false? b. Those

questlons are pertly true, or the 8,nswers I gave, are p:::lrtly

true and partly false. I have never been a member of the

uommunlst Party, but since November of 1935 -- 1935,tha.t is"

November of •35 -- I have been cons tantly engagej 1n, first,

industrial esp1onage, anj then in espionage of a much greater

character, for men whom I knew to be agents of the Soviet

Union.
Q With reference ~o the information you just gave the

grand jury, isn't i~ a fact that you receivej information from

an inj1vidual by the name of Greenglass in New Mexico and

transml;tej that information to an individual namej Fuchs?

fA I di d not transmi; it to an in:1i vidual named Fuchs. I

transmitted it to an injivijual whom I knew as John, a.nj
,

whom I have since i1entified as Anatole Anatonov1ch Yakolev,

and who 1s an employee, an agent, of the Sovi~t Consulate

1n NeW York City.

Q In your relationship with Brothma n, j10 you mention

the name Fuchs to him? A Yes, I j1J, 2nj on one occasion.

Th,at is not accurate. Brothman was the one who mentioned the

name FuchS to me. The whole affair is exceeJingly puzzling,

but I will relate it exactly as It occurred. Since Februa-ry



---------_._------_._-------- --- -_...,------

Oambr ldge 1 MElBe., and on two occasions, in June and

places and upon various oocasions. It had been obtai

at least two 1 possibly tbree, times in N'ew York Oity,

or one of the boroughs of New York; on one occasion in

MR. SAYPOL: From him or for him?

THE 11n: 'l'NESS: From him. -- informali ion which

Brothman know after the announcement of the trial

SeP tember of 1945, in Sa nta Fe, New Me~i co. I Ie t

Golj

I later turnej over to John or Yakolev. This informa-

let him know for a very specific 1'eaSOO;9'

simply to get him off my neck, to put it; col1oqU1ally.

explosion at Alamagorda anj the announcement of the

dropping of the bomb on Hiroshima in August of 1945, I

let Brothl1lCtn know that; I had been active in ottaining

information for the Soviet Union on atomic energy.

Brothman had known all along that I was not his only

Soviet oontact, that I had numerous others, and I had

Since I had first begun my work with Klaus Fuchs I had

been told by SemenoY, and sUbsequently by Yako1ev, to

he. ve a bsolutely nothing whatever to :10 wi th Brothman, to'

drop him completelY1 and that I was to concentrate sol

on Klaus Fucbs. This I jid, with the exception of some

of 1944 and up until late September of $45 I had been in

constant touch with Dr. Klaus Fuchs and had obtained

information from him relating to atomiC energy

LB-4
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turned over-

The first time was sometime,THE WITNESS;

What he wanted to jo was set up an organization

after today.

I would say, about late AU~,~U8t, very
l~ late AuO'u~t:;;;, .1.:' J,

possibly early September Of1:_~!t2~LJ)1I;g'lJ;~one~to +-l

MR.• SAYPOL : W·e I 11 r .. ,.... tit: t: h . h. . bt: nuO IJ e at er later ,

unfinishej work was jone, in October of 1944-, I continuej

only -- my only contact frem whom I obtained informa tion

was Dr- Klaus Fuchs.

D rina all this period Brothman haj continually11 t:>

badgered anj pes tered me to try to obtain legi timate backi.ng

for him from the Soviets. Be particularly referre~ to

unfinishej work wi 1;{l a man in Tennessee) but when this

of his own, backed by Sovi e t mon.ey, in which he could

Am torg.

Q Mr. Golj, I do not mean to interrupt you, this is

very interesting, but I just wantej to geti in the conversation

with reference to Fuchs-

fashion continue to design processes for the Soviet Union.

legitimately and just in a very open and in a very known

BY ME. DONEG.&~N:

He had some extremely grandiloquent ijeas, not only developi~JS

and jesigning processes, but establishing and bUilding entire

inti ustries , entire indus trial s truo tuxes. I had great

difficulty in making a series of alibis for Brothman, and

there was, further, the matter of the infermation on the

magnesium })o\vdJ:r.;r and on the aerosol bomb which I had not

LB-5
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Brothman that I had obtainej information on atomic

energy for the Soviet Union. About Christmas of

1945 I saw Brothman anj presented him with a small

6-inch slide rule, anj at that time I told him

tha t -- I let him have the very deflni te impression

that the authorities were hot on my trail, or 'of

someone that they haj suepectej of obtaining

information for the Soviet Union, ann I use~ this

ruse for not seeing Brothman until August of 1946.

Now I went to work for Brothman in MaY of 1946.

In very early Augus t of 1946 I saw Bro thman. I had

been working, I think it was a Sunday, I had been

working 1n the laboratory. Brothman came, picked

me up, and we went over to Oscar Vagots house.

Oscar Vago was the manufacturing enginee~ and a

partner in A be Et-othman Associates. After we left

Vago, Bra thman asked me had I seen the pi ece 1n las t

sunday's Herald-Tribune which related to the arrest

of a British soientist for passing informabion on

a tomi c energy over to the Sovi et Union. I said that

I had not. He then asked me what was 'the name of the

man wi th whom you haj conta ct? An:J I fell into this

trap, anj I sai j, II K"l;:;;uf:: H',. U'C hs. 11 H . ., r T
~ -. ·6 8alJ, I hat was

the name of the man. fl I be 11 eved thi s story, an1 I

believed it implicitly, so [fiuch 80 thalJ when I saw

Yakolev on December 26th of 194~, I told Yakolev of
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this incident, and, further, there is one

incident which occurs in between. Sowetime

in the fall of 1946, I believe -- yes, the fall

of 1946 -- as Brotr~an, Moskowitz -- Miriam

Moskowitz -- and I were driving up to Brothmanls

summer place in Peekskill, Brothma n told me of

an incident which had occurre1 that very afternoon,

anj which involved a man called Dr. Bernard

Koopman. Dr. Koopman is a professor of mathemattcs

a t Columbia Uni vel"si ty, and I believe was 1nvolve:f1

to a certain extent in the development of the

ato~ic bomb. Koopman and Brothman had been very

firm friends. Brothman was a former pupil ·of

Koopman's- Brothman on that occasion in the car

expressed a very strong resentment towar~ Koopman,

and told me that he had never met such a foul

charaoter, such an abhorrent creature,in all his

life, anj that he~was completely through with

Koopman. On questioning him further, I found this

had been the event tb~ had occurred while they h~j

lunch: Koopman haj mentioned -- or, rather,

Brothman had mentioned to Koopman the story

of the arrest of Klaus Fuchs, anj Koopman haa

said, yes, he knew of it, an5 he ha~ expressed an

extreme regret that a person such as Klaus Fuchs

would enga.ge in espionage for the Soviet UOOn,



them.

fl BY MR. DONEGAN':

How w6uld I have delivered --Yes.fl ('
'et

IIQ Mr- Gold, you would deliver the,,:; material
to Mr. Golos. How wou.ld you deli ver your evalua tion?
A How would Ii'

0Q You are not married? A I am single-

hours a day, every day.

Now, bear in m1n~ that this is the fall of

extremely long hours at Brothman's, some IS to 20

such a manner, and along then I usejto work

anj Brcthman tolu me that he and Koopman had had

very strong words about the matter, with Koopman

conjemniog Fuchs' actions anj with Brothman upholding

1946. I believej this story implicitly and I

rela ted this 8 tory to Yakelov after haVing not seen

him for over a year, almost a year, in December of

1946. I, on veri ous occasions, ha:i mean t to go to

the newspaper files to see if I could finn this

article, but I had been afraid to e~pose myself in

Q Let us continue. (Reajing:)

"Q How would you have given him the informa­
tion that he wanted you to'? b. I would have -- well
after the first two times I wouljn't have g1ven him'
anything until I foun:l out eX2:.ctly where it stoo:l. f1

Going off this record now, of course this 1s all

fi ~ltious, this is, your testimony? A Y s it·. e', 18.

BY MR. SAYPOL:

LB-8
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(Mr. Saypol resumes reajing:)

Un How dij you? A~

ff t-, You never :l1d? A.~

Ine ver jij.

I never did.

II Q. You sai j t ha t you j i d not as k hi ill ab 0 u t
paying your expenses although you intenjed to? A Yes.

uQ Why jijn l t you communicate with him? A I
CQuljn t t • I ji dn I t know where he was Ioea ted.- He
hadn't given me an address at the time.

"Q Have you ever done business with anybody on
t hat same basi s 'r A Yee 1 I have.

I1Q Who? A There was a man by the name of
Dr. Kelly-

"Q What was his ajjress? A He was at the
Eastern Regional Laboratories in Philadelphia,
Department of Agriculture.

uQ Did you know Mr. Golos's address? A No.

HQ. Then you weren l t doing business on the same
basis; you knew where to get Dr. Kelly? A Yes, I
knew where.

"Q You did not know where to reach Mr. Golos?
A I :tid not know where to reach Mr. Golos at all.

"Q In your career have you ever jone business
with any person on the same basis that you diu with
Mr· Go106, a person you. nit! not know where to reach
or how to contact? A I had intendej to when I met
Mr. Golos again to ge t all this informa tion from him
or I wouldn't have gone a step further."

( Oon t. by I FG)



n Q HoW' many trips did you illELke to Iiew York to
get t~~ information for ~~. Golos? A About six
or eight.

A That

Gold

Why do yo~ say you made six tr1p~or Mr.
A Six, possibly eight altogether.

"QDid it take six or eight trips before you de­
c1ded~ ANa; it actually took one or two trips be­
fore I decided.

nQ But you still continued to make fOUl'" more
trips after you decided not to have anything fur­
there to do with Mr. Golas? A ThatJs right. In
fact I continued to see :Mr. Brothman with a fail""'
degree of regularity from the time I first met him.
There were gaps but I did continue to see him •

.~~ ."

r1Q
Golos?

flQ What I am trying to clear up is you did not
k.nO~'il tiJher'e to reach '11r • Golo s ,YOll knew nothing
about :Mr. Golos, you did not know ,how to contact
him to get your expenses, you did not know how ID
get in touch with him to give him the results of
your contacts with Brothman which he had requested
you to, and yet you made six trips to New York and
paid money out of your own pocket? A I would
have continued, if I met Mr. Brothman under any
circumstances I would have cohtinued to come up
to see him, because we got along very well together

If Q You still mad,e six trips for Mr. Golos?
A Well, they weren't for Mr. Golos. That's the
point. Only about the first two as far as I was
concerned.

tlQ On your fourth trip to meet Mr. Brothman,
did Mr. Brothman deliver ~~y material to you?
A It's really hard to say whether he delivered
on exactly which trip he gave me the material.

"Q On your fifth trip did he give you any
material? A I can't pin it down to ~he exact
trip, you see.

U Q Vias that rna. terlal for Mr. Gole s?
was the material for Mr. Golos?

_, I'Q On your third tl"lip l~Jhat did you do \.'lhen you
contacted Mr. Brothman, did Mr. Brothman deliver
any material to you? A Yes, he did.

V 1:30 July 29, 1950
IFG-l
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II Q You were irJai ting for a. commi tmerit from Mr.

A He gave me

A Possibly then; pos-

Did he give you some material on your fifth
A Possibly on the fifth.

flQ
trip?

"Q And on the sixth?
sibly the seventh.

nQ You took that all ba.clt to Philadelphia?
A Tha tIs right .

nQ You put those wi th the blueprints you re­
ceived on your first two trips, 1s that correct?
A That IS righ t.

uQ Then your fou~th trip he gave you some blue­
prints, 1s that correct? A I do not know whether
it was the fourth or fifth or sixth.

"Q What did he give you on the fourth trip?
A I cantt pin it down to the exact trip number.

"Q Did he give you documents?
bluenr1nts mostly.

"Q You took those blueprints back to Philadel­
phia? A That r s right.

UQ If you made those trips for 1v1r. Golos then
Brothman must have turned some ~~terial over to you,
either written material or given you verbal infor­
mation for Mr. Golos, is that correct? A No.
The material exactly consisted of this -- may I go
ahead and explain exactly how we worked?

uQ No. I want to know', you said you made either
six or eight trips for Mr. Golos. A About that.

flQ, You said on the first two trins Br'othman
gave you some material to turn over to Golos.
A The tis ri ght .

"QYou did not turn that material over to Mr.
Golos? A No; I never saw him again.

If Q, 'Yet you made athlrd trip, a fourth trip,_
a fifth trip and a sixth trip? A That's right.

flQ On the fourth, fifth and sixth what material
did Mr. Brothman give you? A We continued along
th e se..me line.

IFG~2
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Golo8~ A I was waiting for a co~~itment fi~om

Mr. Golos, but I wouldn't have turned over any­
thing to him until I knew exactly where I stood.

"Q How many times did Mr. GolDS call you up?
A I'd say he called me about six times, total.

uQ Mr. GOlDS called you up about six times?
A Mr. Golos called me up about six times.

tlQ Wha t conversations did you have wi th him
the first time? A The conversations all ran
exactly the same. He would say, IHello, Mr. Gold.
Or I think later on he used Harry. 'This is Mr.
Golas.' Then later on I think he used just the
word John, because his voice was very distinctive;
it was heavily accen ted. He would say, 'I am in
Philadelphia and I have to take a train now. Un­
fortunately I can't see you. I ltdll get in touch
with you within two or three weeks: or within a
few weeks.' And that was about the sum tota.l and
extent. And I would start in to say, •Well , Mr.
Golas. I would like very much to see you~ Can
I meet you down' -- and he would say , 'No J I am
very busy now. I am sorry.'

"Q You had six conversations with him over
the telephone of the same nature? A That! s
right, all almost exactly of the same nature,
the.t's right.

"Q And everyone of those telephone conversa­
tions he vias calling you lh>m Philadelphla~ A I
believe everyone of those telephone conversations
he was calling me from Philadelphia.

"Q What did you say to him in those telephone
, conversations? A Well, he did all of the talk­
ing., I tried to tallc to him.

nQ On the six occasions you did not have- an
opportunity to say anything to him? A I didn't
even have an opportunity to say, 'Where are you?
Are you downtown?' I lived in North Philadelphia.

f1Q Did you. ask Bl"lothman about Golas? A Yes,
after about the second trip tha.t I made up here
we both came to the same conclusion.

t1Q What did you say to Mr. Brothman about Golos?
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Did you ask him where you could contact
A No, I did not.

flQ
Golos?

itA I do not recall exactly ho'V'! it came about, but
I do know that we Cfu~e to the same conclusion. I
can't recall whether he brought it up or whether
I brought it up. I think it came up in regard to
the expenses for the trip, and he said, IYou must
be spending so me money. t I said, 'It do esn ' t
amount toa great deal. It is really no more thel1
I would spend if I went out of an evening with the
boys and stood for a round of drinks.' He said,
'Nevertheless it is money and neither of us is
making too much, I feel I am responsible and I
ought to reimburse you for it. I So several times
I let him pay me for the trips.

"Q It never occurred to you although you had
material for Golas and he had talked to you six
times and you attempted during thoseslx telephone
conversations to get in touch with him, it never
occurred to you to ask Brothman? A No, it never
occurred to me till I thought here the material
is being given to me, as fa~ as the material
itself it meant nothing, an errand boy could carry
that or you could put it in the mail.

nBY 1m. Q,UINN:

"Q The only thing is there 1s a question of
expense involved and you were anxious to get your
expenses. A I wasn't really tooanx1ous about
it. I enjoyed coming up ,here and working with
Mr. Bro thman.

"Q Even though it did cost you money out of
your own pocket? A That's right. I had spent
money very foolishly on other things.

flQ Golos had made rather extravaga.nt promises

"Q Why didn't you do that it you were so anxi­
ous to get in contact with Golos? A \Vhat is
that?

"Q Why didn't you do that if you were so anxi­
ous to get in contac,t \<11 th Golos? AWe had

agreed that Golas was pretty much of a phony, and
I didn't know, it never occurred to me to ask
Brothman whether he knew.

----------~~-------'-------



A Yes.

A No If•

A It is not the

Gold

A That 1s completely

A Yes.

"Q Did you ask him how he met Golos?

to you about financial returns?
first one.

"Q We won't go into that, but he had made
promises to you financially? A That's right.

"Q You were lnterest~d in financial promises,
weren I- t you only making ~200 a month'? A Ye s ;
I was interested in increasing my income.

ftQ Yet you never thought of asking Mr.
if he knew Mr. Golos's address so you could
A No, 1 t never 0 ccurred to me.-

Q And that WEtS manUfactured afteI~ your conver-

Now, all of that story about Carter Hoodless and

Q And your questioning by the F. B. I.?

"Q The man who introduced. you to Golos was a
Carter Hoedless? A Yes.

"Q And you and Carter Hoodle~s worked
in the Pennsylvania Sugar Company A That s
right, or the distillery. '

uQ You $aw Carter Hoadless quite often, almost
every day? A I can say I saw Carter every day
practically.

"Q Did you ever ask Carter Hoodless who Golos
was and where you could get in touch with him?
A Yes, I told Carter once, I said, tRey, that man
you introduced me to, I thir~ he 1s a phony­
baloney. I Carter Just shrugged and laugned and
said, 'Is that so? Another one, hey? I

"Q Did you ask him whether he can get in touch
with him? A No.

Golos is false, is that right?

sation with Brothman, after his being questioned by the

false.

IFG-5;
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A No, this has been"Q Still to this day?
a great lesson to me.

n Q, ~Vhen did you decide that you had learned
your lesson? A Only very recently, wl~n I
came up here to New York, and even, say, within
the last few months or so, we have had very bad
lessons at Abe Brothman & Associates in d.oing
work for free for people.

It JUB.0R: Do you think that rna. terial tha t 1'4r.
Golos was interested in could be used for any
"purpose connected ""lith armaments, munitions?

fore Memorial Day, after he had been questioned by Aaents
o

.,

"THE WITNESS: No. May I - - "

the Grand Jury, and your appearance before the Gra~d Jury

A I would like to explain one point: wnen I saw Bro~.~k~.L~.'

Gold

Q And in conjubction with his appearance before

,

Shannon and O'Brien but before I had been questioned, he

told me t."la t I had to make up a false story concerning

how I allegedly had met John Galosh; and on the way out

from .the office to the laboratory I thought over a number

of stories, and I finally decided on Carter Hoodless,

since he was dead and couldn 1 t contradict my testimony.

Q CMr. Saypol continues reading):

uQ You did not go into Golos'background?
A No. Frankly I just wrote Mr. Golos off as
Just a false alarm. There are so many of those
people around. In fact they are still around.
They prey on people who actually work and they
are promoters or whatever you want to call them,
and he was just a.nother one.

"Q Is it your custom to pay attention to
people like that and do a lot of free work?
A . Unfortunately 1 yes.•

at about three 0 I clock, or a Iittle after three ,just be-

IFG-6
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and you were interrupted;

"JUROR: That's 8~1 I went to know; it couldn l

be?

"THE WITNESS: May I just elaborate on the
exact nature of the work we did?

"1ill. QUINN: No, I think not. Mr. Brothman
has been in here and he has explained to some
extent.

"JUROR: Did you know what nationali~J he was,
Golos?

tiTHE 't'lITNESS: The nearest that I can place
it is he had a very heavy accent, possibly you
might call it Jewish accent, a very heavy accent.

fJM:R. QUIl\TN: Could you trace it to any par­
tieular foreign country?

nTHE vlITNESS: It irJ'ould be very difficult.
I don't know, it was a European accent certainly.

"MR. QUINN: Guttural?

"THE WITNESS: Yes, somewhat.

1I:tv1R. QUINN: German?

UTHE WITNESS: Possibly, somew'hat,yes. It
1s really difficult. The best I can think of 1s
1 twas somewhat of a. Jewish overtone.,

"MR. QUllJN: na it ever occur to you at any
time that Golos might be a foreign agent, Russian
foreign agent?

ttTHE WITNESS: ,No, it never occurred to me at
all. The only thing I thought about Golos was
that he was just a. false alarm. The only time
that this occurred to me was when two investi­
gators from the FBI came around to'see me a

'couple of months ago, and I knew they weren't
there to ask idle questions. It was a serious
matter II.

Then you were asked a series of questions by jurors:

ttQ Why didn't you ever meet Mr. Brothman at



there.

urged me to tell the Grand Jury, was that I had come up

IFG_8 Gold.

his place of business? Why were they always res­
taurants? A I will tell you, I was very much
afraid at that time. The man that I worked for,
Dr'. Rich, was an extremely 8v.spicioU8 person.
What I did -- this is the reason I wanted to
elaborate somewhat on this -- I did work at the
sugar company for Mr. 3rothman after hours, using'i
the facl1i ti e s that I had in my labora tory there. J1j

'[

Tha t is part of the cooked-up story, is it not?:
'I
~

A No, not quite. A very small shred of truth runs throu~
::
II

I]

Q But that is part of the story cooked up betweerl

you and Mr. Brothman? A That's right. I would l~ke to I
add this point, Mr. Saypol: One of the things }~. ~roth~dn

II

II
11

principally to work on a book with Mr. Broth.man, that Mr. ~

il
Brothman was writing' a treatise on chemical engineering f

i

and I was doing the chemist's viewpoint on the various

processes.

Brothman urged on me the false story concerning

the book on nume~ous occasions, but while I gave lip

assent to it, I never used it, and never intended to,

because it sounded so false to me.

Q (Mr. Saypol continues reading)~

"And I was very much afraid that __ n

A Mr. Saypol, if I may interrupt,here again is a small

shred of truth. This statement about Dr. Rich is essen-

tially correct. He was suspicious, and never permitted

us to talk to men from other firms, and so on; but I
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wove it into the manufactured story, however. It sort of

gave verisimilitude to it.

BY lV'iR. DONEGAN:

Q Continuing to read your t e s timony, 1'·1r. Golcl,

from th e Grand Jury trans cript at Ju+y 31, 1947:

tlBe was a tremendously suspicious man. Though
he l.vas a very nice man. He raised me almost you
might say from the time I was a pup, he was the
man who gave me all my real background in chem­
istry.

"MR. QPINN~ Could you answer the grand
question now?

"THE WITNESS: Would you repeat it?

If MR. QUINI~: vlhy did you meet him in restau­
rants?

"THE WITNESS; I was afraid to go up to the
office where he worked because I thought I might
run into someone who knew Dr. Rich. Dr. Rich
has a tremendously wide acquaintance, and, fur­
thermore, after seeing Brothman the fi~st or
second time I fo~nd out that' Brothman published
for Chem1cal-Metallurgical-Engineering articles.
Dr. Rich was a friend of Dr. Kirkpatrick who was
the editor of it, and I thought here, these
trails may cross somet1me,and if Dl'. Rich finds
out that I am working outside of the firm that
he will raise the dickens.

"BY JURORS;

"Q Didn't you realize then that you were
doing something that wasn't on the level by tak­
ing partin these conversations in New York and
carrying things back and fortil? A No, I
didn't think very much of it at that time.

tfQ You said though that you were afraid that
you might do something that your employer might
learn about. A That's right.

I'Q Therefore you must have ha.d in mind the



fact that this wasn't exactly what you should be
doing" isn I t that correct? A You see, Carter
Hoodless a.lways told me -- he \18.S the son of one
of the two men who controlled the pla.nt, the
sugar refinery -- or one of the two men -- one
of two men controlling the plant, and he always
told me, 'Yon are not going to get an~vhere here.'
He said, IUnele Willie I -- that was W. H.
Hoodless, the general manager -- Ir~s everything
here ~ld no one is going to get very much while
he is around and,' he says, lif it changes hands,
then all of us may go, and the "best thing to do
is look around, look around while you are ln,
Harr~l. Go ahea.d and keep your eyes open for
something. I And this was the reason that Brothman
appealed to me, because he had such a good back­
ground in chemistry and chemical engineering, ,
and the fact that the two of us worked together
sowell in developing these processes, and we
have since, that it appealed to me as something
for the future.

"Q How old are ,you now, Mr. Gold? A I am
36. I was born in 1910 -- yes -- December 12th
yes, 36.

"Q What was the nature of these blueprints,
Mr. Gold? A They concerned the Phenol Formal­
dehyde processes for the following things:
Phenol Formaldehyde Moulding Powder, Hot Setting
Glue, Urea Formaldehyde Cold Setting Glue, and
Urea Formaldehyde Moulding Powder, that is all

. Bakelite, Phenol Formaldehyde Hot Setting Glue
is a very common substance._ Urea Formaldehyde
Cold Setting is used for plywelght. The Urea
Formaldehyde Cold Setting Glue and Resins are
probably the cheapest known, the least expensive.
They are used for everything from simple cigarette

cases to golf tees ,everything.

"Q There was nothing of specific nature that
you can mention that were related to some spe­
cific use? a They were related in this fashion.
The idea was that Mr. Brothman vIas designing
special types of mixing equipment -- injection
type mixer and steam turbine mixers, and he want­
ed to a.pply this mixing equipment to the manufac­
ture of these res~ns,these plastics, and he
needed someone to carry out the experimenta.l 'tvork
as to the preparations of the various materials
used to get sufficient data to design. In

, IFG-IO Gold



IFG-ll
Gold

designing a mixer you have to know how viscous
your mixture will be, the changes in viscosity,
so you know what sort of powder will ~ put in,
and whether it cakes, to provide abrasives for
scrubbing.

"MR. DONEGAN: Did Mr. Brothman tell you the
questions he was asked before the grand jury and
what his answers were?

"THE WITNESS: No. He just told me that they
would go into my background, my training and so
forth, and that they would iO into any connection
tha t I had wi th John Golos. t

(Continued by LB)
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I interrupt your testimony before the grand jury an~

ask you is ths' answer false that you gave, as to that

question? A That answer is almost completely false.

The only true part is the small matter of the statement

whi ah Car ter Hoojless maje to me on many occasions concerni

of the matters about which he had been questioned.

Did Mr. Brothman tell you

THE WITNESS: No. He jus t told me that

discussed the rIa tter very throughly, particularly as it :1

N

~
related to cross-checking the testimony which I wa~ 6 to I

" 0'1vedgive against the tea timony which Brothman had alrea~ 1.1 0 ~r

~

quesiions he was asked?

question and ahswer only:

his answers were?

the questions he was askej before the grand jury and what

John GoloB. u Isn't it true tha t Bro thman :1i d tell you what

.Il Yes, Brothman gave me a qui te I.
~

detailed account after he had testified before the grand jur ~

A very f

they would go into my background, my training and so forth,

auj that they woul:1 go into any connection that I had wi,th

the fact that his father --

Q Exc~e me, Mr. Go11. I misled you there. My

inquiry as to whether the answer is false related to this

detaile~ account.

(Mr. Saypol resumesreajing:)

"Q Did he tell you what he told the grand jury
concerning the blueprints?

n TEE WITNESS: No, he di d no t. We had no op-
POI' tuni ty to speak. We ha ve bo th been i.:ery pusy.u

Tha't, answer you gave was false also? A Vie had
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(Resumes reajing:)

II Q, Those bluepri nt shad to jo w1.tb.

mechanisms for those processes? A Thali I s ri gh t "

U BY Am. DONEGAN:

II Q Over how long a peri oj. of time? A I would
say it took me six to eight months to conduct those.

II Q Di j y~u make not es as to the resul ts?
A Just m08~ly It d make a few notes anj then I wO uld
tell him.

I am referring to the first set of blue­
A That's what I am referring to.

UQ
prints?

I'Q After your first trip to .New York and Mr­
Brothman turned over to you some blueprints and you
went; back to Philadelphia, di:j you experiment wi th
the ,jata contained therein? A Yes,·· I did.

"Q Did you make notes? A I turned all of
those over to Mr. Brothman.

n Q Over how long a period of time did you
conjuct those experittrnen tsr A On the Urea Formald
hyde, . I

~Q, What type of experiments jid you oonduct?
A Mostly viscosity, the amount of fillers needed in
these various resins, the .setting times and so forth

tJJUROR: For interpreting the nata, viscosity
anj all tha t 1 why could nit Mr. Bro thrnan do the
experimental work i'o his avn factory?

ItTHE WITNESS: He retained me. He han no
laboratory facilities that amountej to anyth1P~.
He told me as the Republic Chemical Machinery was
working with the Hendricks Mfg. Co., anj they
provi dej him wi th no faoili ties of t hat nat tIre at
all, they had no chemical la be a t all. In fae t,
later on, even when Mr. .Ero thma.nset up a Brothman
Associates and actually had a lab, the staff was of
such a poor nature uue to the fac t tha tit was
impossible to get very gooj technical help during
the war, that I still continued to do work for him
even though he had a staff of four or five people
in it.
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tI Q Six or eight rno n ths ? A Ye8 •

IlQ You spent six or eight months on those
experiments? A Yes.

It q You:ii j tha t for the purpose of turning
the results of your experiments over to Golos?
A No, I wasn't going to turn those results over
to Golos at all until I was satisfied --

_______________________-~-c..--.-c----.c- _

Ii c:~ When ji j you jecije to turn them 0 ver?
A After about the seoond trip, an:i then he would
bave had to explain to me exactly where I stoo~.

"Q You maje-a second trip to New Yorkanj
obtainej blueprints from Brothman1 A That's right.

fI t~ You told B,rothman that those were for
Golos? A That's right.

Yes.

Then it really wasfor him?II JUROR:

II THE WI TNESS :

It Q How long :iid i ttake you to conduct
experiments with respect to those blueprints?
A I'd work possibly one evening a week, or two w

"Q Over how long a period of time? A Abou;
six months.

n Q Your' next trip to New York you recei ved
somebluepr1nts or other data from Brothman for
GOlDS anj you con:Iucte:i your experimen ts'on tha t1
fA YeS; they weren't necessarily tie~ in with those
blueprints ·
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"MR. DONEGAN: That's rlght.

tiTHE WITNESS: Mr. Donegan, it is the way the
question is phrased that confuses me. But after the
second time I haj pret~y well maje up my minj that
Golos was a phony and I was in teres tej __n

I might interrupt you there. In reading your

testimony, when you state you were confusej by the way the

question was phrasej, that wasn't correct, wasit? A No,

was not correot. I was a t,that time trying very desperately

to keep my testimony clear so that it WQul,j check with that

which Mr- Brothmanhad given. That was predominant and was

running through my mlnj all juring the perio1 juring which

and Mr. Q,uinn were questioning me, ann that was 'the reason

often asked you to repeat questions. It was a play

Q Resuming your 'Gestirnony:

nEut after the second time I had pretty well
made up my mind thati Golos was a phony an,d I was
interested -- these promises to me' were new, i~

was an entirely new field to someone who haj worked
ina sugar refinery anj alcohol plant, and who was
a t t ha 11 &i me act ua11y w0 I'king a s a 1:ac t er i 010gi st ,
and I was very much interested ann I have always
been interested in a new field.

lillY MR. DONE GAN :

"Q Did you tell ~othman after your second
trip when you decijed tha~ he was a phony, that
Golos was a phony, jij you tell Bro thman that" you
conslderej him a phony? A Yes.

f1 Q D1 j you agree wi th Brc thman tha t you were
not going to turn over any of his material to Golos
A You know how this sort of thing Is.

"Q I am asking you a question and I'd lik~
youf a~swer•. A~I amreally trying to answer; you
jon t ~ust 8~t Jown and say, 'Well, here, I have
my declslon. It stands.' -- Please, I am not tryi

-------------------------------_.__._--_ ...._------



LB-5
tOte facetious. This' isa seriOusma"tt'er''::';'snj'
just to lut it jown in black and white. You come to
that sort of state of minj gr~jually, you see.

"Q Dij you ask Brothman -- A In fact, I never
consijered it of Bny tremenjous importanoe.

n Q, Di j you ask P:r0thman, I Is there. anybody
else that you'get in touch with in order to locate
Golos l ? A No, I jid not.

t! Q Di j Brothman advise you tha t he was meetin~
anybojy else connected with Golos? A No. 1

11

II Q You neve~ asked ~o thman a t any 'Ii ime where Ii
you woulJ get in touch with Golos? A' No. ~

, . - . ,:1
U Q Although you and Br0,thman agreed GOIOswaSJi

a phony? A Yes. ,I took 1 t for gran ted tha'J;j Brc thma ~
couldn't get in touch ~ith him any more than I could. I

fl Q. D1 d you ever ask him how you could get in i

touch with Golos? A No, I never did; I am sorry, if i
digress; I really :ion' t' mea.n to., ~

U JUROR: Mr. Golj, wha twas !tIr. Bro thman 1 8 i:.1 et
of Mr. Golos? Had any promises been maoeto him as to'
what the outcome of those blueprints would be? i

I

U THE WITNESS: I never straightened, t,t out ,I
exac1ily. I un:lerstood however from Mr. Brothman that
he would be paid by Mr. Golos, for the development of
these processes. Now, whether it was to be the way we
work now -- we try to obtain on a new process that we
develop, we try to obtain both a down payment for the
enginee~ing work, a payment for the cost of the proce
developing the prooess, ?nj some sort of a continuous
royalty' agreement. Tha" s a comrnon thing io- the
indus try. When you ~evelop a process you try to get
paid for' the work that you have done, and also some
sort of royalty agreement. Although people try to
steer away from roYal,ties. They hate to pin themselve
down to agreements of that nature.

(Witness Excused.)"

BY MR. DONEGAN:

Q Wi th reference to that testimony you gave to 'the

grand jury, Mr. Gold, which I read to you from the transcri

of the granj jury testimony, on July 31, 1947, that testi



BY MR. SAYFOL:

the act1vitles between you anj Brothman anj Moskowitz,

do you unjerstanj this jury is interestej essentially in thel

Ci,rCUl1istances under ·vvhich you and Brothman met, and, secondl f
,

I

the §)'Tand jury as a result of an agreement you haj. with

Brothman, at Whi ell time Brothman urged you to give false

Miriam Moskowitz, from Decoration Day, aroun~ Decoration Dayl
!

Q, Let me interrupt you. Before you get to the threal

of truth -- we realize there are some threads of tralh -- bu'

I

There is only a very small thread of truth that runs throughf

I
it. It might be compare~ to -- I

,
came together. I never actually knew Jacob Golos. I had

never heard of him, as a rnattier of fact, up until that tlay,

just before the nineteen -- before Memorial nay of 1947-

was largely false anj you purposely gave false testimony to

completely false, and it was the result of Brothman's direct

urging that I tell a story which would back up the one which

he haj previously tolj concerning how GOlDS, Brothman anj I

before the grand jury on the 31st of July, 1947 was almost

testimony, is that corree,? A The testimony thaG I gave

1947 until July 31st, 1947, when you an::! Brothman were

quae tioned, first by Agents of the FBI, and then before a

grand jury by Mr. Donegan and Mr. Quinn? A Yes.

i Q. In those respects I ask you this: In the firsti II

I place, recently, and in fac. on July 11 th, 1950 a t Phl1adelP~i
~ Penn., dl::1 you prepare a statement, part of which reflects ~
I ~
i U

."._~_J.,~,_tJJJ~__~~~,g~.~f~.9.~~~_.,J~!!,-,~,~1_?1_t9~L, ~.Q",Y,QJJ:r""?-,pj .. ".Br..o,thman.t"s".,,,,te8"t,imo,ny,,"
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a very detailed statement which tells the true manner in

which I met Brothman and our activities.

LB-7
Gold

anj questioning before the grann jury? A YeS, I prepared

I show you these 22 photosta~ic pages, Mr. Golj,

anj will you examine them anj will you tell the jury

whether that is the startement which you prepared and which yo

signed? Just run through it quickly, anj I think your

signature is on the la~t l~ge. I think you s1gnej it

fur ther down, at the end of the subsequen t s ta temen t, 1s

I made.

those are no t yours. A No. Yes, that is the statement whi

I
Tha. t s correct.

A I slgned every page actually in the orig

MR. SAYPOL: Will you indicate what l~ge of the

MR. DONEGAN:

record it is?

THE FOREMAN: This is the statement Mr. Donegan

read to us last week?

MR. SAYPOL: Maythis be marked? I suggest that

the jury, having heartl that statement read, unless there

is any particular qu,estion in respect to the statement,

we will not reread it at this time. The jury knows abou

it an:! the W.1. linees has identifled 1 t •

Q Will you run through this and see whether tha~ is

the statement thaG you gave except for the red crayon marki

that right?

statiement.

----------------~~~_-.,<;-._;
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to proceej therefrom to

y~. DONEGAN: I reaj tbat to this grand jury

Gol:!

on July 25th, 1950 f from page 8955 of the grann

( 00n t. by I FG)

jury transcript, to approximately 8972.

(First anrl last pages marked Gran:] Jury Ex. 1,

as of this date.)

Q Mr. Golj, let me bring you back to the time,

na.rrated the substance of the questions put to him by the

I
of Brothman s questioning was?

Gaby Neejleman's office to relave to him what the substance

at which was present Miriam Moskowitz, in which Brothman

BY :MR. SAYFOL:

July 1947, around Decoration Day, just after Brothman was

questioned by Agents of the FBI. .A Yes.

to'~ Do you recall a conversation in Brothmanls office

----------_.--



but Brothman told me she was already on her way over to

was opposed to it

1n Brothman's office, !I{iss Moskowitz Was no longer there"

~Q(07S;'
'._.~~ . -"'-""

Gold

Yes, I recall the details of that conversation

Q No; just answer the question I have asked you,

A Yes, I recall that incident very clearly.

Q What did Miss Moskowitz say about that? A

July 29, 1950

I see.A

Saypol?

very clearly.

A I recall a conversation a day or two before Memorial Day

of 1947. I have related that - I was on my way over to one j
j

of the technical libraries in New York City, and I had stoppba
l
il

off at Brothmanls office. Shall I give it in detail, lJIr. ~
II
i

~q
"J
~

\1

because the Grand Jury has heard it read in your statement. II

. ~

~
~

il
~

Q. Did Brothman give instructions to Miss Moskowitz I
to proceed at once to tell the story to Needleman? A I I

would like to clarify that one point: At the time I arrived

~

I
~

Gibby Needleman1s office 1n Brothman I scar. I'

Q. Where was his office? A I believe it was in th~
'I

building on Madison Avenue where Amtorg, the Russian Trad- I

story?

ing Corporation,baS its offices.

Q Between the interval of Brothman1s questioning,

and his appearance before the Grand Jury, was there an oc­

casion when before you and Miss Moskowitz he evinced a

determination to tell what he described as the facts of

his dealings with the Soviet, ra.ther than any fictitious

I

VI-:2:00
IFG-l"
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Q Thereafter, was there a conversation between you

a.nd Brothman and Moskowitz, as a result of some' conver

with Needleman, the import of which was that Brothman had

been dissuaded from telling the truth? A Yes. This con-

versatlon took place in Topsy's Restaurant, in Queens, out

along Forest Hills, along Queens Boulevard. This was on a

Wednesday.

Brothman was given his summons on a Monday, and on

Kiernan

He had not let the attorney know the true story •

.Q, Which attorney? A The attorney was Tom

A He was the attorney for

suIted by Moskowitz with respect to telling the truth?

A That I s right.

Q We have t'V'lO attorneys: one was Needleman, the

attorney for Amtorg or the Russian Government, \vho was con-

~ Now, coming to the other attorne,y, did you

stand that Thomas Kiernan, of the Cleary, Friendly firm was

this Wednesday - - Brothman was originally supposed to tes­

tify on a Thursd.ay, but actually he dlcl not testify until

Friday, the 28th of June, so I would place this about the

26th of June. At this time Bnthman told me the story

he was going to tell, a.nd the s tory we had coolted up

er, abou t the false manner in which I ha.d met or supposecl.ly

had met Jacob Golos.

Brothman's regular attorney?

Abe Brothman & Associates.



Gold

Q Did Mr. Kiernan know whether that was a manufac-

A On July 31, 1947.

A Mr. Kiernan had one of the most

A Yes, that is essentially the story to which'

A Yes, Brothman told me very specifically toBra thman?

tifled to?

tured story or not?

tell Kiernan not the true story but the story which he had

told Kiernan, the story which he had told Shannon and

O'Brien, and the story which he had told the Grand Jury on

the occasion of his testimony before it in Juns, 1947.

Q And the. t is essentially the story which. you tes-

Street.

I testified.

Q, In 19471

Q. Where was his office? A SJmeitvhere on 1¥al1,

skeptical looks I have ever seen on a manls face, when I

told him that story. It was quite obvious that he did not

Q Did you meet wi th Kiernan in his lvIanhattan offie

and tell him the manufactured story? A Yes, I met w1 th

Kiernan on July 30th, a WednesdaYI and I testified on JUly

31st.

~ Subsequent to the time that Brothman was ques­

tioned and appeared before the Grand Jury, you received a

subpoena to appear before the Grand Jury, is that correct?

A Yes, I did.

Q At that time did Brothman give you directions to

proceed to Manhattan, to Kiernan's office, to narrate to

him the story which had been manufactured between you and

IFG-3
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believe a word of it.

Q Is it fair to. say that he was as much deceived

as we were, and as the Grand Jury was? A It is fair to

say that he was as much deceived as we were.

Q Whom do you mean by i1 we l1? You were not deceived,

were you? A No, I mean the Grand Jury. I would like to

say one thing, however: Mr. Kiernan knew that there was

another story, and a true one, but he just didn1t know what

it was, and we didn't tell him.

Q, Now, subsequent to the narration of this

tale to the Grand Jury, on JUly 31, 1947, by you, did you ­

pursuant to instructions from Brothman - proceed once more

to K1el"nan ,·s office in Manhattan" and narrate to him irlhat

your testimony had been before the Grand Jury? A Yes, I

did. I gave in substance the testimony which I ha~ given

before the Grand Jury, aniwh2ar-ms completely false.

Q Immediately thereafter" did you proceed to Queens

and meet wi~~ Brothman and Moskowitz, and narrate to them

what the substance of yourtest1mony had been before the

Grand Jury? A Yes, I did. We met in Anton Tokarski's

restaurant, which is a small place nea.r the Chatham Phoenix

office.

Q What did Moskowitz or Brothman say to that?

A Moskowitz appeared greatly overjoyed when I stated that

I thought I had succeeded in convincing the Grand Jury that

while I may have been a gullible dupe in this matter" I
""~~O._~".~ "---'~--e'-'~'"" .

IFG-4



overtures.

and near Brothmanls home, in Sunnyside.

I am talking

Gold

The place where vie

Yes.A

I haven't gotten to that yet.Q

I believe the place is in error.

ance before the Grand Jury?

A

actually had our conference was along Skillman Avenue,

factured story that you were to tell the Grand Jury7

place, you a.nd he had a conversation concerning the manu-

1947, where in Peekskill, !\few York, at Brothman's summer

Q In the interval preceding July 31, 1947, and

after Brothman had 00 en questioned by the Agents and his

in a relatively innocent m~~ner involved in some tentative

thought the Grand Jury did not believe I had anything to do

with espionage activities, outside of possibly having been



Gold

A Yes.

A Yes.

A Yes.

A It was to seek

A Thatls right; that is what con-

Q Was that Needleman's home?

so that Brothman could visit Gibby Needleman?

his visit to Needleman at that time?

foreth e Grand Jury?

Peekskill, the Brothman place, with Brothman?

1:1 on him again.

Q it/hat did Brothman tell you was the purpose of

Q At that time Brothman had not yet appeared be-

Needleman's advice as to how he should testify, if the

Agents of the Federal Bureau of Investigation should ques-

fused me.

Q. Now, at or about that same time, were you at

Brothman. Let me see if I can help you: Immediately pre­

cedlngyour arrival in Peekskill" was there an incident

when the automobile was stopped somewhere in Manhattan,

Q Did you have any conversation with him there?

A Yes, we had considerable conversation. The principal

parts that I can recall of that conversation was that

Brothman waS extl"lemely suspicious and extremely lnquisi tlv

as to why I had gone home to Philadelphia over Memorial

Day of 1947. He kept probing as to one fact, and that was

thE: Had I gone home to destroy incriminating documents,

or even more to the point, had I gone home to obtain in­

criminating documents which I could turn over to the in­

vestigating agents, and which documents or blueprints

involve Brothman?

IFG_6
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Q One final question: On July 31, 1947, was

Brothman aware of the fact, through his relations and con­

versations with you, that you lrlere engaged in espionage

activities for the Russian aoverbment? A Brothman was

aware of the fact that up until the time shortly before -I

came to work for him I had been engaged for a very long

period in espionage activities for the Soviet Union.

BY MR. DONEGAN:
your

Subsequent to/,1n'tt:erv1e~1 by the Agents of the

F. B. I., you had dinner with Brothman and Miriam Moskowitz

is that correct? A It wasn't dinner, it was lunch.

Q Was Miss MoBkow1tz aware of the circumstances

Miriam Moskowitz was 1n full approval of the manner in

A Yes,

She tl\las present at

A Yes, she was, and was

i
1\

(I

II

11
II
II

1\

[1

And at that lnterviewwith.the F. B. I. agents i

!

And at that time did !J11riam Moskowitz state

Q Let me interrupt you.

Q

certain of your discussions1

BY MR. SAYPOL:

every possible way, because I was uncertain of the rell-

ability of Miss Moskowitz, due to her highly emotional

pitch and her temper tantrums, as to her reliability

you had given them false lnformat1on7

under which you haa met Brothman?

extremely clear.

which I h~td conducted myself.

that you had conducted yourself very well?



to change his proposed course.

Would you wait outside, please?

i

:1

li
~

~
;1
~

il
:1

No·. s.he was not p\pAsent at Peeks- ~
1- l

I
ij
\1

~
~I
II
~
II

!
\1

[I
il
!I
II
i

Are there any other questions'

(WITNESS EXCUSED)

Was Miss Moskowitz along with you at

!~~(~u>-c...... -

~-¥JalJ~

GoJd

THE WITNESS;

A JUROR:

Peekskill?

kill.

MR. SAYPOL:

Q And she was the one in the first instance who

she and G1bby Needleman _finally succeeded in persuading him'i

timony.

dissuaded Brothman from coming in and telling the truth?

A That's right. I had ms~de some preliminary attempt, but

fully aware of the fact that we were giving up false tes-

IFG-8


